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déficit públic, les polítiques monetáries 
i el control de la inflació. No sembla 
que hi hagi molta diferencia entre la 
dreta i Tesqueira a l'hora de plante-
jar-s'ho. Suposo que pesa la sensació 
que no hi ha grans alternatives ideo-
lógiques. Per tant, hi ha tot un fenomen 
d'aquest fínal de segle per repensar els 
conceptes de dreta i esquerra perqué 
les bases en qué es van crear aqüestes 
dues ideologies —que son del capita-
hsme industrial— han deixat de fun
cionar. El pes ideológic potser és menys 
ciar, pero continua havent ideologia. 
Blair i Jospin reflecteixen formes de pen
sar díferents a les del senyor Aznar.» 

—Com ha percebut e! ciutadá del ca-
rrer el canvi de govem de l'Estat? 

—«A la gent ti costa diferenciar entre 
el que fa el PP i el que feia el PSOE. 
El canvi ha estat relativament petit en 
la vida diaria. En política social, el PP 
ha tingut molta cura. L'Arenas és el 
ministre que té mes continuítat en relació 
ais socialistes. On hi ha hagut canvis? 
En temes com la televisió. Ideológica-
ment es veu poc i els partits hauran 
de fer un esforg per resituar-se, ja que 
les claus encara son de la transido.» 

—Ouins espais quedaran per ais par
tits petits després de la resituació? 

—«Al País Base i Catalunya s'han ge
neral unes forces amb un espai propi 
i una forga que els permct teñir un 
pes molt important a Madrid. És un 
fenomen que preocupa a Madrid i s'está 
parlant de modificar la llei electoral. 
Seria un error perqué és buscar una 
fórmula técnica per resoldre un pro
blema polític. Madrid está parlant que 
CiU, amb la meitat deis vots d'IU, ha 
pogut influir mes en el govern.» 

—ERC i IC lamenten el bipartidisme 
en época electoral. Els govems normal-
ment es decideixen entre dos partits. 

—«Totsvolem governs capagos de do
nar resposta ais problemes de la gent 
i aixó va molt Iligat ais govems forts. 
A Italia s'ha passat d'un sistema electoral 
que permetia el multipartidisme a un 
que genera dos grans pols. Els anglesos 
es queixen que aquesta lógica electoral 
no permet cap forat perqué apareguin 
altres partits. El sistema electoral que 
tenim, que no cree que es modifiqui 

a curt termini, permetrá materir aquests 
partits en una posició relativament mar
ginal si no canvien les forces.» 

—Qué pot arribar a canviar-ho? 
—«La capacitat de connectar amb els 

corrents que existeixen a la societat i 
que no sé fms a quin punt els partits 
han detectat. Els corrents de canvi, la 
inseguretat, la necessitat de teñir pers-
pectives temporals mes llargues, qué fem 
amb la nostra societat... Els partits que 
siguin mes capagos de reorientar-se tin-
dran una mica mes de capacitat. L'espai 

d'ERC está molt centrat en el sector 
de població que aspira a una gran dosi 
d'autonomia o a la independencia. 
Aquest espai és complicat de mantenir 
si genera inseguretat. Pero sí s'acon-
segueix vincular a la Unió Europea o 
fenómens com l'afebliment deis es-
tats-nació —aprofítant que globalització 
i localisme síguín compatibles— son par
tits que poden teñir un espai important. 
Iniciativa té el repte de saber llegir les 
claus d'aquesta futura esquerra. Proba-
blement no podrá fer-ho sola.» 

«Maragall ha de fer missatges contradictoris» 
S.G. 

Q uines lectures té 
aquest corrent de 

canvi a Catalunya? 
— «Maraga l l es tá 

plantejant una opció re
lativament autónoma, 
que va mes enllá de les 
fronteres tradicionals de 
l'esquerra per generar 
una alternativa sólida a 
Pujol. Maragall entén 
que, amb la seva imatge 
i el seu missatge, cai con
querir vots que tradicio-
nalment han estat a les 
mans de Convergencia o 
de l'abstenció. Aixó és 
complicat perqué has de 
ser capa? de generar ad-
hesions a la teva dreta 
—sectors de centre na-
cionalistes— i d'illusío-
nar les persones encara 
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poc integrades a Cata
lunya. Ha de fer mis
satges contradictoris.» 

—Es concretará l'al-
temativa al pujolisme? 

—«Maragall hi está 
trebatlant clarament. 
L'actual calendan, amb 
eleccions el 1999, l'afa-
voreix. No me l'imagino 
obrint un despatx com 
en Roca. Maragall és el 
capital polític mes im
portant deis socialistes i 
de l'esquerra, quant a 
imatge. El nerviosisme 
que hi ha a CDC indica 
que és l'únic que es pre
ñen seriosament.» 

—Té garanties d'éxit 

aquesta operació? 
—«El dubte és la data. 

Si será el 1999 o el 2003. 
La gent está d'acord en 
qué el cicle pujoliá s'a-
caba. Tothom veu molt 
difícil que Pujol torni a 
repetir el 2003. El gran 
tema a CDC és per qué 
no es pot parlar de qué 
passa després de Pujol.» 

—Com es presentará 
Pasqual Maragall? 

—«M'apunto a la hi
pótesi que será una ope
ració del PSC, pero amb 
una dinámica que Ma
ragall está intentant ge
nerar a partir d'intellec-
tuals i professionals.» 

—L'Olivera anava per aquest camí? 
—«La polémica sobre l'OIivera inten-

tava plantejar la necessitat de crear les 
bases d'un replantejamenl de les po-
slcions d'esquerra que anés mes enllá 
de les fronteres de partit. Fenómens 
com VOlivo a Italia, la Catalunya Segle 
XXI d'en Maragall o l'OIivera catalana 
apunten a una mateixa direcció. Avui 
estem dividits entre partits, pero hauríem 
de ser capados de generar espais per 
l'esquerra submergida, que té voluntat 
de presencia política pero no de mi-
litáncia. S'han de crear dinámiques de 
canvi que siguin engrescadores perqué 
la gent está desillusionada davant de 
les estructures de partit, que es veuen 
molt mediátiques i hermétiques.» 

—És possible un desembarcament del 
PCE a Catalunya al marge d'Iniciativa? 

—«Cree que aixó ja és un fet, pero 
ningú vol assumir els costos del tren-
cament davant deis seus electors. Rafael 
Ribo no vol trencar els lligams amb 
lU perqué té por deis impactes que 
podría provocar en un electorat en qué 
no está massa ciar quin és el vot d'IU 
i quin el d'IC. El sector d'IC que está 
absolutament vinculat al PCC i a l'an-
guitisme també está especulant amb el 
trencament, pero no vol deixar les sigles 
del PSUC a les mans d'Iniciativa. La 
ruptura ja s'ha produít a la práctica. 
A la propera contesa electoral, tindrem 
una presencia d'IU que agafará el sector 
del PCC, tradicionalment prosoviétic, 
amb el sector liderat per Clemente, Lu-
chetti i companyia, mentre que IC con-
nectará amb el sector de Nueva Izquier
da i d'Esquerda Galega. El gran dubte 
és saber si el pes electoral ais barris 
obrers és patrimoni del PCE o d'IC.» 

—Els únics que poden liderar aquest 
corrent de canvi son els socialistes? 

—«Sí. Continua sent el germá gran 
de i'operació perqué la historia, les elec
cions i el consens social ho han de-
lerminat. Si s'ha acabat el cicle del ca-
pitalisme industrial també s'han acabat 
els senyals d'identitat de la social-
democrácia. Cal repensar el concepte 
de l'esquerra. A Anglaterra, Alema-

nya, Fran^ i Espanya, els socialistes 
hauran de ser els grans protagonistes 

d'aquest fenomen.» 
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